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Zápis řádného jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo 26. března 2025 

v Astronomickém ústavu AV v Praze na Spořilově 

 
 

Přítomni za VV: Radek Dřevěný, Soňa Ehlerová, Petr Heinzel, Lumír Honzík, Kateřina Hoňková, Iveta 

Lamberská, Petr Sobotka, Lenka Soumarová, Pavel Suchan, Vladislav Slezák. Revizoři: Martin Černický. 

Omluveni: Jan Kožuško, Eva Marková. Hosté: Petr Bartoš, Jan Dvořák, David Holubek. 

 

 

1. Budoucnost Kosmologická sekce 

VV dlouze jednal o budoucnosti Kosmologické sekce. Navázal tak na svá dvě dřívější usnesení  

z 5. 2. 2024 a z 13. 11. 2024, viz https://www.astro.cz/spolecnost/dokumenty/jednani-vykonneho-vyboru.html    

Situace po prvním usnesení směřovala slibně k nápravě. Bylo např. zvoleno obměněné vedení sekce. Bohužel 

pak došlo k porušení usnesení a opět zveřejněny odborně zavádějící informace. Druhé usnesení nepřineslo 

nápravu vůbec žádnou. Na plenární schůzi KS 26. 3. pak bylo toto usnesení odmítnuto. Citace zápisu z této 

schůze: "nesouhlasí s tím, aby Kosmologická sekce ČAS přijala podmínky stanovené usnesením Výkonného 

výboru ČAS ze dne 13. listopadu 2024".  

Plenární schůze se zúčastnili dva členové VV ČAS (Ehlerová, Sobotka), zejména aby zodpověděli případné 

nejasnosti ve stanovisku VV a napomohli splnění usnesení. Z postojů některých členů KS v místy vášnivé 

diskuzi ale vyplynulo nepochopení podstaty celého problému. Došlo ke zpochybňování postoje VV, českých 

odborníků, bohužel i invektivám a vyvrcholilo písemnou stížností předsedy KS na VV. 

VV podmínil zachování KS přijetím usnesení. To se nestalo. Nicméně se to nestalo rozdílem jediného hlasu. 

Proto VV rozhodl o zorganizování, nazvěme ji "schůzka poslední záchrany". 16. 4. od 17:00 do Astronomického 

ústavu AV na Spořilově přijdou tři zástupci VV (Heinzel, Ehlerová, Sobotka) a zvou k jednání tři vybrané 

zástupce KS. 

VV věří, že členové KS si vyberou takové zástupce, kteří se pokusí konstruktivně jednat o transformaci KS. 

Způsob výběru zástupců je čistě věcí KS - zda to bude elektronicky či s využitím osobního setkání na přednášce 

KS 9. 4. 

 

2. Změna stanov 

Pracovní skupina ve složení Jan Dvořák, Petr Sobotka, Petr Bartoš, Martin Černický, Jaroslav Liška připravuje 

úpravu stanov dle požadavků, které se nahromadily za poslední roky. Uvažovanou zásadní změnou je např. 

členství dětí mladších 15 let. VV projednal připravované změny, připomínky zapracuje Dvořák. 

 

3. Členská databáze 

David Holubek ze společnosti Mafra představil aplikaci, která umožňuje spravovat elektronické členské průkazy. 

Systém umožňuje importovat současnou databázi ČAS, všem členům vygenerovat el. čl. průkazy a zaslat jim je 

na mobilní telefon. Také by šlo členům zasílat notifikace přímo na jejich mobilní telefony. Z hlediska 

funkcionalit by ČAS systém vyhovoval, bohužel by to znamenalo každoroční výdaje cca 30 000 Kč. VV 

nakonec rozhodl, že poptá programátora, který by dokázal el. průkazy generovat přímo ze čl. databáze. 

 

4. Sjezd 2025 

Sjezd ČAS proběhne v Planetáriu Praha 26. až 27. dubna 2025. Sobotka informoval všechny členy ČAS a 

všechny složky. Všechny potřebné organizační informace jsou umístěny pro zájemce na 

https://www.astro.cz/spolecnost/dokumenty/sjezd/sjezd-2025.html Každý účastník musí zaslat návratku 

nejpozději do 11. dubna. VV vyzývá složky i členy ČAS, aby zasílali návrhy na čestné členství v ČAS do 18. 

dubna. Černický zajistil sponzorský dar od firmy TOTAL SERVICE a.s. ve výši 25 000 Kč. Sobotka informoval, 

že ke kandidatuře do VV ČAS se aktuálně hlásí 14 zájemců + 3 do revizní komise. 

 

5. Hospodaření, rozpočet 

VV schválil rozpočet na rok 2025 se schodkem 113 000 Kč. Složkám se zvýší rozpočet na celkovou výši 

230 000 Kč a 30 000 Kč na projekty složek. VV schválil dotaci ve výši 26 000 Kč na rozšíření datové kapacity 

astro.cz. Žádost podal Jan Štrobl jménem několika složek ČAS. VV diskutoval mimořádnou dotaci pro Sluneční 

sekci ve výši 20 000 Kč na solarografickou konferenci, požaduje ale další informace. 

 

 

 

https://www.astro.cz/spolecnost/dokumenty/jednani-vykonneho-vyboru.html
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6. Kolektivní členové 

VV schválil novou verzi smluv o kolektivním členství dle návrhu Soumarové. Budou existovat 4 verze smluv, 

každá s jinou výší poplatku a jinými výhodami. VV ukončil kolektivní členství Expresních astronomických 

informací a Astronomické společnosti v Pardubicích pro neplacení čl. příspěvků. Aktuálně má ČAS 27 

kolektivních členů.  

 

7. 35 let RVS 

Sobotka připravil třístránkový text o ČAS do společné publikace členských společností RVS. Sobotka jedná 

s RVS o účasti na Veletrhu vědy, který se uskuteční 5. až 7. června na výstavišti v Praze – Letňanech. Pražská 

pobočka nabízí, že před vstupem do areálu postaví stan a dalekohledy bude ukazovat Slunce.  

 

8. ČAM 

VV schválil novým úřadujícím předsedou ČAM doc. Jaroslava Dudíka z Astronomického ústavu AV. VV na 

návrh poroty ČAM schválil laureáty Cen Jindřicha Zemana.  

 

9. Žeň objevů 

Libor Lenža, Hynek Olchava, Vladislav Slezák a Pavel Suchan dokončili první fázi digitalizace Žně objevů 

Jiřího Grygara. Stránka https://www.zen-objevu.cz byla zveřejněna v den 89. narozenin Jiřího Grygara. Doména 

byla převedena pod ČAS. Zatím jsou zpřístupněny ročníky 1966 až 2005. 

 

10. Zřizovací listina ČNKA 

VV schválil novou verzi zřizovací listiny Českého národního komitétu astronomického. Šlo o aktualizaci 

zřizovací listiny z roku 2018, kdy byl ČNKA Akademií věd zařazen pod ČAS. 

 

11. Přijetí nových členů 

VV ČAS přijal nové členy: Petr Diviš (Kosmologická sekce), Vojan Höfer (Klub astronomů Liberecka), Jasmína 

Tomková (Pobočka Brno). 

 

Příští schůze VV ČAS se uskuteční 25. 4. 2025 od 16:00 v Planetáriu Praha. 

 

Zapsal Sobotka, zápis schválil VV elektronickým hlasováním. 

https://www.zen-objevu.cz/

